
مقايس�ه آمار واردات گمركات كشور و برآورد 
ميزان فروش گوش�ي تلفن همراه كشور نشان 
مي دهد، فقط ح�دود 9 درصد از گوش�ي هاي 
خارجي فروش رفته در كشور از مبادي رسمي 
و ح�دود 91 درصد آنه�ا از مبادي غيررس�مي 
و قاچ�اق وارد كش�ور مي ش�ود. ح�الا ب�راي 
ساماندهي و مبارزه با قاچاق اين كالاي پر مصرف 
در كش�ورمان قرار اس�ت طرح رجيستري از 
اواخر مهر ماه اجرايي ش�ود؛ طرح�ي كه وزير 
ارتباطات و فن�اوري اطلاع�ات تأكيد مي كند 
اينبار نمي گذارد شكس�ت بخ�ورد و برندهاي 
قاچاق تلف�ن همراه بيايند و خدم�ات هم ارائه 
نكنند! روز گذش�ته هم براي اج�راي بهتر اين 
طرح جلسه هم انديشي برگزار شد؛  جلسه اي 
كه اصلي تري�ن مدعوين آن يعني مس�ئولان 
س�تاد مبارزه با قاچ�اق كالا و ارز غايب بودند!

اواخر س��ال گذشته بود كه حس��ين غروي، عضو 
هيئت مديره فدراسيون واردات ايران با بيان اينكه 
سالانه نزديك به 12/5 ميليون گوشي تلفن همراه 
به داخل كشور قاچاق مي شود، گفته بود: تقاضاي 
بازار در كشور ما، سالانه حدود 1۴ميليون دستگاه 
است كه طبق برآوردهاي اعلام شده از سوي مراجع 
رس��مي، كمتر از 1۰درصد آن از طري��ق واردات 
قانوني پوشش داده مي شود و بخش خصوصي در 
انتظار رجيستر شدن گوشي هاي موبايل است. بنا 
به تأكيد وي، قاچاق 12/5 ميليون گوش��ي تلفن 
همراه به داخل مع��ادل قاچاق ماهي يك ميليون 
دستگاه تلفن همراه اس��ت و اين سؤال را به ذهن 
متبادر مي كند كه حمل و نقل ماهانه يك ميليون 
دستگاه گوش��ي قاچاق، چگونه در كشور صورت 
مي گيرد و امنيت ش��بكه ورود و توزيع آن چگونه 
تأمين مي شود كه خبري از شناسايي و دستگيري 
مجرمان آن شنيده نمي ش��ود؟! از نگاه اين عضو 
هيئت مديره فدراسيون واردات آمار 9۰ درصدي 
تلفن همراه قاچاق در كشور نشان مي دهد تأمين 
بازار كشور سال هاس��ت كه به قاچاقچيان واگذار 
شده است و البته شايد بتوان اينگونه نتيجه گيري 
كرد كه برخي دستگاه ها و سازمان ها در اين فرايند 
مقصر هستند و خواسته يا ناخواسته جاده صاف كن 

قاچاق شده اند. 
   ضرر ۳۵۰ ميليون دلاري

با يك حس��اب و كتاب سرانگشتي، اگر قيمت هر 
گوش��ي تلفن همراه را به طور ميانگين 2۰۰ دلار 
در نظر بگيريم، سالانه حدود 2/5 ميليارد دلار از 
سرمايه اين كشور، توسط بخش پنهان و زيرزميني 
اقتصاد بلعيده مي ش��ود آن هم براي كشوري كه 
حدود 5۰ ميليارد دلار واردات دارد. مجموع حقوق 
از دست رفته دولت از ناحيه پرداخت نكردن حقوق 
و عوارض گمركي و همچنين ماليات ارزش افزوده، 
بالغ بر ۳5۰ ميليون دلار در سال مي شود و البته به 
اين عدد بايد درآمد از دست رفته ناشي از ماليات 

عملكرد را هم اضافه كرد. بر اين اس��اس ضرورت 
ساماندهي اين بازار بيش از پيش احساس مي شود 
و ظاهراً قرار است طرح رجيستري تلفن همراه اين 
ساماندهي را به سرانجام برساند؛ اگرچه اين طرح 
پيش از اين هم بنا بوده اجرايي ش��ود، اما در اجرا 

شكست خورده است. 
   رجيستر چيست؟

هر گوش��ي تلف��ن هم��راه داراي ك��د 15 رقمي 
منحصر به فرد با نام IMEI اس��ت كه با استفاده 
از آن مي توان گوشي را در شبكه رجيستر رديابي 
كرد. اين كد داراي مش��خصاتي از جمله شركت و 
كشور توليد كننده موبايل است.  در طرح رجيستر 
موبايل، IMEI گوشي هايي كه از طريق گمرك 
وارد كشور مي شوند، ثبت می شوند و مي توانند در 
شبكه  اپراتورهاي تلفن همراه كشور فعاليت كنند. 
گوشي هايي هم كه به صورت قاچاق به كشور وارد 
مي شوند، نمي توانند در شبكه هاي موبايل كشور 
فعال باشند. بر اين اساس سال ۸5 طرح رجيستر 
شدن موبايل در كشور آغاز شد، اما به دليل ناقص 
بودن طرح و مش��كلاتي از قبيل دور زدن راحت 

طرح، طول كش��يدن ثبت گوش��ي ها در گمرك 
و دير رس��يدن مدل هاي جديد به بازار، استفاده 
از IMEI گوش��ي هاي دزدي براي گوش��ي هاي 
قاچاق و افزايش واردات گوش��ي هاي مس��افري 
اجراي اين طرح در مدت كمتر از 12 ماه در سال 

۸۶ متوقف شد. 
   مشكلات رجيستري براي اصناف

حالا به گفته افشين اكبري حداد، رئيس اتحاديه 
دس��تگاه هاي مخابراتي و ارتباطي ل��وازم جانبي 
مشهد طرح رجيستري تلفن همراه از 2۸ مهرماه 
اجرا مي شود؛  طرحي كه اصناف و ۴۰۰ هزار نفري 
ك��ه در صنف عرضه تلف��ن همراه حض��ور دارند، 
خواهان اجراي آن هستند. در مرحله اول اين طرح 
براي 5 تا 1۰ درصد از مدل هاي برند هاي گوشي 
تلفن همراه پيامكي ارسال مي شود مبني بر اينكه 
گوشي شما از مبادي قانوني وارد نشده است.  عضو 
اصلي كميته كارشناسي تلفن همراه اتاق اصناف 
ايران با بي��ان اينكه بوروكراس��ي هاي اداري براي 
واردكننده زياد اس��ت، مي افزايد: سامانه گمرك 
در هفته چند روز قطع است و واردكننده هميشه 

با اين مشكل مواجه است كه چگونه كالاي وارداتي 
خود را ثبت كند. 

بنابراين وقتي با اين بس��تر قرار است رجيستري 
آغاز شود، ممكن است اصناف را براي تأمين كالا با 
مشكل مواجه كند،  اصناف مي گويند براي اجراي 
اين طرح بايد كالاي ما تأمين باش��د و انحصار هم 
در واردات نباشد.  اكبري حداد تأكيد مي كند: ما 
مي خواهيم انحصار در واردات تلفن همراه از بين 
برود و ورود گوشي تلفن همراه براي افراد حقيقي و 
حقوقي آزاد شود تا بازار تأمين و همچنين ضريب 
مالياتي ما درست ش��ود و مطابق س��ود ما باشد. 
ش��رايط بايد به گونه اي باش��د كه در تأمين كالا 
مشكل نداشته باش��يم و خط سبز گمرك درست 

شود و جنس بدون مشكل وارد شود. 
   ط�رح رجيس�تري موباي�ل شكس�ت 

نمي خورد
محمد جواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات مي گويد:  پروژه رجيستري موبايل اهميت 
بسيار زيادي دارد و اگر ما نتوانيم حجم بازار واردات 
و قاچاق بي رويه موبايل را كنترل كنيم، نمي توانيم 
در حوزه فعاليت اپليكيشن هاي ايراني در بازار ايران 
نيز اعمال حاكميت مناسب كنيم به همين دليل 
است كه بايد اين فضا را به منظور ساماندهي بازار 

كنترل كنيم. 
آذري جهرمي با اشاره غير مستقيم به شركت اپل 
و واردات گسترده برخي برندهاي موبايل در ايران 
مي افزايد: يك برند نمي تواند واردات گس��ترده و 
بالايي داشته باشد و تجهيزات آن به صورت قاچاق 
وارد شود، اما هيچ خدماتي به كاربر ايراني ندهد. 
بايد اصولي وجود داش��ته باش��د تا شركت هايي 
كه علاقه به حض��ور در بازار اي��ران دارند، مذاكره 
كنند و به صورت رس��مي در ايران دفاتري داشته 
باش��ند. همچنين نس��بت به بازار ايران پاسخگو 
و مس��ئول باش��ند تا بتوانيم اين بازار را كنترل و 

مديريت كنيم. 
وي با تأكيد به قيمت تمام ش��ده موباي��ل بعد از 
اجراي طرح رجيستري موبايل مي گويد: با اجراي 
طرح رجيستري موبايل، قيمت تمام شده موبايل 

متناسب با جيب خريدار ايراني مي شود. 
وزي��ر ارتباطات با بي��ان اينك��ه طرح هايي مانند 
رجيستري در گذشته اجرا و شكست خورده است، 
مي افزايد: نبايد زندگي عادي مردم را مختل كنيم. 
طرح هايي همچون رجيستري موبايل در گذشته 
اجرا و با شكست روبه رو شده اس��ت، اما اينبار در 
طرح رجيستري موبايل تمامي موارد رعايت شده 
است و شكست نمي خورد.  با تمام اينها، اما به نظر 
مي رس��د حجم 9۰ درصدي قاچاق تلفن همراه 
استخدام لفظ قاچاق را براي اين كالا كمي مشكل 
مي كند؛  بي ترديد دست هاي پنهاني در اين قاچاق 
هم وجود دارد كه تا قطع نشود، نمي توان به مؤثر 

بودن طرح هايي همچون رجيستري اميد بست. 
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مدارسغیردولتي:مابیشتروبیشترپولمیخواهیم!
در پي اعتراض مؤسسان مدارس غيردولتي به پايين بودن شهريه اين مدارس، مسئولان آموزش و پرورش به دريافت هاي گزاف تر 

مدارس غيردولتي چراغ سبز نشان دادند

اينبارتسليمقاچاقچياننميشويم
جهرمي: رجيستري ديگر شكست نمي خورد

هر ج�ا س�خن از مدارس ب�ه خص�وص مدارس 
غير دولتي است، گلايه از ميزان دريافت شهريه 
به بهانه هاي مختلف و بدون چارچوب نيز به دنبال 
آن مطرح مي شود. در نهايت هم يكي از مسئولان 
آموزش و پرورش با بيان سخناني همچون بازبيني 
الگوي »شهريه«، نظارت يا ضابطه مند كردن آبي 
بر آتش مي ريزد و عبور مي كند. اما اينبار دايره 
اين اعتراضات به مدارس رس�يده اس�ت. گويا 
امسال بيش�ترين اعتراضات از سوي مؤسسان 
نس�بت به ش�هريه پايين مدارس وجود داشته 
اس�ت! موضوعي كه با ج�واب »بازبيني الگوي 
»شهريه« مدارس غيردولتي« مواجه شده است تا 
سهم اين اعتراضات از سوي مدارس كاهش پيدا 
كند، اما جالب اينجاست به رغم روند اعتراضات 
والدين به ش�هريه هاي نجومي و حتي دريافت 
مبالغ هنگفت به بهانه هاي مختلف در طول سال 
تحصيلي، آموزش  و پرورش سال هاست با ورود 
نهاد بيروني در زمينه نظارت بر شهريه ها مخالفت 
مي كن�د و خود را صال�ح بر رس�يدگي مي داند!

گفته هاي آموزش و پرورشي ها نشان مي دهد نظارت 
نهادي بيروني چون س��ازمان تعزي��رات حكومتي 
تبديل به يك غول پر اس��ترس براي آنها ش��ده كه 
هر زمان س��خني از نظارت و گراني ش��هريه ها به 
ميان مي آيد، گله مندي مسئولان آموزش و پرورش 
هم مطرح مي ش��ود. اين مجموع��ه ورود تعزيرات 
به م��دارس را يك��ي از عمده ترين مش��كلات نهاد 
آموزش و پرورش مي دانند و معتقد هس��تند طبق 
قانون، نظارت بر امور آموزش��ي و پرورشي مدارس 
غيردولتي برعهده آموزش وپرورش و شوراي نظارت 
اس��ت، اما آيا اساساً كس��اني كه چنين ساماندهي 
نظارت ب��ر ش��هريه و برنامه هاي آنان را از س��وي 
نهاد ديگر زير س��ؤال مي برند، تا به حال توانسته اند 
مديريت صحيحي در اين زمينه داش��ته باشند تا 
ميزان اين ش��هريه ها قانونمن��د و داراي چارچوب 

باشد؟!
   اعتراض دنباله دار والدين 

آموزش و پ��رورش مي گويد م��دارس غير دولتي 
بايد براس��اس الگوي معرفي ش��ده، شهريه خود 

را تدوين كنند، اما تعيين ش��هريه بر اس��اس الگو 
تنها بخش��ي از ماجراي مدارس غير دولتي است؛ 
چراكه گلايه هاي والدين از شهريه هاي غير قانوني 
مدارس و متغير بودن ارق��ام نجومي دريافت پول 
به بهانه هاي مختل��ف ادامه دارد. از س��وي ديگر 
هم برخ��ي از خانواده ه��ا با توجه ب��ه هزينه هاي 
پرداخت ش��ده به مدارس غيردولتي نس��بت به 
عملكرد تحصيلي فرزندانشان نيز اعتراض دارند؛ 
چراكه قياس كيفيت آموزش��ي و ميزان دريافت 
نرخ يكسال تحصيلي در اين مدارس را نا متعادل 
مي دانن��د.  بخش ديگ��ري از مش��كلات دريافت 
شهريه به مدارس هيئت امنايي يا دولتي اي مربوط 
مي ش��ود كه در شروع س��ال تحصيلي يا در طول 
سال به بهانه هاي مختلف از والدين دانش آموزان 
در قبال هزينه ه��اي جانبي و كمك به مدرس��ه 
مبالغي را دريافت مي كنند.  اما روي هم رفته اين 
والدين هستند كه بنا به دلايل مختلف و دعواهاي 
ميان س��ازماني و كش و قوس ه��اي قدرت طلبانه 
قرباني مي ش��وند و به رغ��م تلاش ه��اي زباني و 
اظهارات هشدارگونه مسئولان آموزش و پرورش، 
همچنان هر ساله شاهد دريافت رقم هاي نجومي 

در ابتداي سال و اواسط س��ال هستند. حال آنكه 
آموزش و پرورش از ابتدا در مقابل ورود نهاد نظارتي 
بيروني چون تعزيرات گارد گرفت و اين ايستادگي 
همچنان هم ادامه دارد و معتقد هستند خود قادر به 
كنترل چنين وضعيتي بوده و نهادي چون تعزيرات 
به دليل نداشتن اشراف كافي در اين مقوله، صالح 

به نظارت نيست. 
هرچند كه مخالفان مي گويند س��ازمان تعزيرات 
وظيفه نظارت و كنترل بر امور اقتصادي و هماهنگي 
مراجع قيمت گذاري و توزي��ع كالا را به عهده دارد 
و فعاليت م��دارس و مراكز آموزش��ي غيردولتي از 
مصاديق فعاليت اقتصادي نيس��ت و دانش آموزان 
هم مصداق چنين تعريفي نمي ش��وند، اما س��ؤال 
اينجاس��ت آيا تاكنون ارائه الگوي مشخص شهريه 
تأثيري در كنترل مدارس غير دولتي داشته است؟! 
آيا تا به ح��ال خروجي برخورد ب��ا متخلفان باعث 
ش��ده مدارس غيردولتي كمتر تخطي كنند؟! در 
نهايت اينكه اگر واقعاً اين نگاه دلس��وزانه است و با 
فرض قبول ادله آموزش و پرورش در مورد صلاحيت 
نداش��تن تعزيرات، بهتر نيس��ت يك نهاد يا مركز 

بيروني به پيشنهاد خود معرفي كنند؟!

    م�دارس غير دولت�ي: بيش�تر ب�ه ما پول 
بدهيد!

جالب اينجاس��ت ب��ه تازگ��ي مدي��ركل مدارس 
غيردولتي وزارت آموزش و پرورش اظهاراتي را بيان 
داشته كه نشان مي دهد، مدارس غير دولتي هم به 

وضعيت شهريه هاي اين مدارس اعتراض دارند. 
حسن مسعودي مي گويد: امسال بيشترين اعتراضات 
را از سوي مؤسسان نسبت به شهريه پايين مدارس 
وجود داشته است. جالب اينجاست كه به گفته وي 
اين اعتراض��ات به علت بالابودن ش��هريه ها نبوده، 
بلك��ه اعتراضاتي به عل��ت پايين ب��ودن ميزان آن 
مطرح ش��ده اس��ت.  مديركل مدارس غيردولتي 
وزارت آموزش و پرورش تصريح مي كند: بس��ياري 
از مس��ئولان و نهادهاي نظارتي سراغ ما مي آيند و 
ابراز مي كنند ش��هريه اي كه در فلان استان تعيين 
كرديد، پاسخگوي نيازشان نيس��ت. چون شهريه 
را بر اس��اس الگو تعيين كردي��م در برخي مناطق 
رشد كمي داشت. هرچند معتقديم الگوي شهريه 
بر اساس شاخص ها و واقعياتي كه خود مؤسسان بيان 
كرده اند، تعيين مي شود و در فرمول قرار مي گيرد.  
وي اظهاراتي داشته است كه نشان مي دهد والدين 
نه تنها بايد شاهد كاهش اين شهريه ها باشند، بلكه 
ام��كان افزايش ه��م قريب الوقوع اس��ت. چنانچه 
مي گويد: مدارس زيادي داشتيم كه امسال افزايش 
شهريه شان نسبت به سال قبل ۶ تا 9 درصد بود كه 
با در نظر گرفتن همه ابعاد، مكفي نيست؛ حتي اگر 
نرخ تورم زير 1۰ درصد باشد. تورم يكي از آيتم هاي 
تعيين شهريه است.  مسعودي در نهايت هم ضمن 
اعلام بازبيني الگوي شهريه مدارس غيردولتي گفته 
است: حتماً امسال الگوي شهريه هم به جهت فني 
و هم مكانيس��م هاي تأثيرگذار در شهريه بازبيني 
مي شود و اميدواريم براي سال تحصيلي آينده اين 
الگو به حدي جامع و مانع باشد كه حداقل نارضايتي 
را شاهد باشيم.  كليت اظهاراتي كه نشان مي دهد 
آموزش و پرورش نه تنها پيام هاي خوبي براي والدين 
نداش��ته اس��ت، بلكه همنوا با اعتراض��ات مدارس 
غير دولتي، كمك خواهد كرد تا س��هم بيشتري در 

دريافتي هاي گزاف خود داشته باشند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

* تصاوير ارسالي شهروندان در فضاي مجازي:
عشاير روستاي كوهستاني و زيباي پيركهن به سختي زندگي خود را 

مي گذرانند/ اين روستا جاده دسترسي، برق و مدرسه ندارد. 

* حرف هايي براي مسئولان در فضاي مجازي: 
1- ما دانشجويان دانش��گاه فرهنگيان مي خواهيم اربعين بريم، ولي 
متأسفانه اون هفته كه نيستيم هم غيبت مي خوريم و هم از حقوقمون 

كسر ميشه. 
2- دانش آموزان پسر و دختر دبس��تان شهيد رودكي روستاي گنبدو 
دارالميزان شهرستان مهر با در دست داشتن نوشته هايي خواستار توجه 

بيشتر مسئولان به پيگيري مدرسه نيمه كاره اين روستا شدند.

آمدوشدشهرهوشمندنيست
 ترافيك پايتخت سال هاس��ت به دليل تكميل نشدن زيرساخت ها و 
به خصوص زيرس��اخت هاي حمل ونقل عمومي به اصلي ترين مشكل 
پايتخت تبديل ش��ده است. اين معضل تبعات بس��ياري هم به دنبال 
داش��ته و دارد؛ آلودگي و آلايندگي هوا، هدررفت انرژي و تلف ش��دن 
زمان، اصلي ترين مسائلي است كه بيشترين خسارت مالي و جاني را به 

شهروندان تحميل مي كند.
دست به دست شدن مسائل و معضلات ترافيك از يك دولت به دولت 
ديگر و همچنين مديريت ش��هري به مديريت ش��هري ديگر س��بب 
نخ نما ش��دن اين معضل شده اس��ت. افزايش جمعيت از يكسو و نبود 
زيرساخت هاي تأمين و تكميل شبكه هاي حمل ونقل عمومي از سوي 

ديگر سبب شده است تا ترافيك پيچيده تر از گذشته خودنمايي كند.
تاكنون در ش��هر تهران با 1۰ ت��ا 1۳ ميليون جمعي��ت و 15 ميليون 
متقاضي س��فر براي جابه جايي، طرح هاي مقطعي گوناگوني به اجرا 
درآمده است و آنچه تاكنون پا برجا مانده است، همان بار ترافيك بالا در 

معابر اصلي و مركزي شهر است.
روز گذشته معاون ش��هردار تهران با اهميت خواندن هوشمند سازي 
ترافيك گفت:  اص��ولاً معتقدم هوشمندس��ازي در كاه��ش ترافيك 

اثرگذار است.
در خصوص هوشمندسازي ترافيك در سال هاي گذشته اقدامات پايه اي 
در برخي فعاليت هاي شهري در حوزه حمل ونقل صورت گرفته، ولي 

ابتر رها شده است.
در حالي كه در كش��ور و ش��هر تهران ضريب نفوذ اينترنت و استفاده 
از تلفن همراه و س��اير وس��ايل هوش��مند افزايش يافته است و اكثر 
اس��تفاده كنندگان به يكي از اين وس��ايل و تجهيزات مجهز هستند و 
شهر تهران با توجه به پيچيدگي ترافيكي نيازمند هوشمندسازي در 
سطح ساير كلانشهرهاي ديگر كشورهاي پيشرفته است. بر اين اساس 
با اولويت  قرار دادن هوشمندسازي ترافيك در دستور كار دستگاه هاي 
متولي ح��وزه حمل ونقل و ترافي��ك مي توان علاوه ب��ر كاهش زمان 
هدررفت ش��هروندان، رفت وآمد شهري را تس��هيل كرد؛ اينكه بتوان 
از ظرفيت هاي ويژه موجود در ش��هر براي كاهش رفت و آمد ش��هري 

استفاده كرد، يعني بتوان با يك تير چند نشان زد.
به ه��ر حال از دول��ت الكتروني��ك اين انتظ��ار مي رود كه با توس��عه 
زيرساخت هاي الكترونيك زمينه اس��تفاده و بهره مندي شهروندان و 
مديريت شهري را از اين شاخص به عمل آورد. گام برداشتن به سوي 

هوشمندسازي ترافيك، ارتقاي زندگي شهرنشيني است.
به هر حال از مع��اون ترافيك ش��هردار تهران اين انتظ��ار مي رود كه 
هوشمندسازي ترافيك را براي روان س��ازي ترافيك به كار گيرد تا با 
توجه به زيرساخت IT موجود در شهرداري، علاوه بر كنترل ترافيك، 

مسائل مرتبط آن برطرف شود.
حال بايد منتظر ماند و ديد كه وعده معاون جديد ترافيكي شهرداري 
براي انجام هوشمندسازي ترافيك در حوزه پارك ياب تا حدي عمليات 

خواهد شد.
به هر حال از شورا و شهرداري اين انتظار مي رود كه بحث شهر هوشمند، 
شهروندان هوشمند را در اولويت امور خود قرار دهد تا در كنار تكميل 
شبكه حمل و نقل عمومي، اصلي ترين معضل و مشكل پايتخت يعني 

ترافيك نيز تسهيل شود.

بيژن يانچشمه 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

  عضو كميس��يون آموزش مجلس با اش��اره به زمين خواري صدها 
ميلياردي و واردات بيش از ۳۰۰ خودروي خارجي ميلياردي از سوي 
وابستگان مديران صندوق ذخيره فرهنگيان گفت: داماد يكي از وزرا 
به سمت مديرعاملي ماشين سازي اراك، يكي از شركت هاي وابسته به 

صندوق منصوب شده است. 
   طرح الزام شهرداري تهران به ساماندهي و واگذاري حق بهره برداري 

املاك، اراضي و اموال غيرمنقول به تصويب اعضاي شورا رسيد. 
   مدير اجرايي واحد فرآوري بافت و پيوند نس��وج با اش��اره به لزوم 
رضايت محضري براي اهداي جسد گفت: تا كنون ۶۶ نفر براي اهداي 

جسد اعلام آمادگي كرده اند. 
   معاون وزي��ر راه به بازدارندگي جرائم پرداخ��ت و اعلام كرد: بهتر 
است قانون رسيدگي به تخلفات راهور را اجرايي كنيم و به تبصره آن 
توجه كنيم كه اگر بعد از چهار ماه جريمه پرداخت نشد نسبت به ابطال 

گواهينامه و توقيف پلاك اقدام كنيم. 
   عضو هيئت علمي دانشگاه علوم پزشكي تهران با اشاره به كمبود 
تخت مراقبت هاي ويژه كودكان در كش��ور گفت: اين وضعيت باعث 

مراجعات گسترده مردم به مركز طبي كودكان شده است. 
   مدير كل دفتر بازرسي، پاس��خگويي به ش��كايات و امور حقوقي 
سازمان غذا و دارو گفت: فروش، عرضه و تبليغ دارو به صورت اينترنتي 

غيرقانوني و غيرمجاز بوده و به نوعي قاچاق محسوب مي شود. 
   معاون پژوهش��كده معتمد جهاد دانش��گاهي با اش��اره به اينكه 
شايع ترين سرطان در ميان زنان و مردان ايراني سرطان پوست، سينه، 
معده و كولوركتال بوده است، گفت: به طور متوسط سالانه حدود 9۰ 

هزار بيمار مبتلا به سرطان در ايران شناسايي مي شوند. 
   رئيس سازمان آموزش و پرورش كودكان استثنايي با بيان اينكه 
1۳۰ هزار دانش آموز استثنايي در كشور وجود دارد، گفت: اكنون هزار 
و 9۰۰ دانش آموز مبتلا به اوتيسم داريم كه اين عدد در هر سال بين 

1۰۰ تا 15۰ نفر اضافه مي شود. 

نيره ساري
  گزارش  2

 2۰۳۰ در ساختار آموزش و پرورش نفوذ كرده است
يك معلم از همدان: من در مقطع ابتدايي و در يكي از روستاهاي 
اطراف همدان تدريس مي كنم. اخيراً راهنماياني از آموزش و پرورش 
منطقه به مدرس��ه ما آمدند و ضمن اداي برخ��ي توضيحات مدعي 
شده اند ازدواج هاي با سن پايين زياد ش��ده و از ما معلم ها خواستند 
در اين رابطه اقداماتي را انجام دهيم و مانع اين امر ش��ويم. فرهنگ 
روستاها به كنار، آيا اين راهنماهاي سازماني با بديهيات شرع اسلام 
هم سر س��ازگاري ندارند كه چنين توصيه هايي را در روستاها نشر 
مي دهند؟ واضح است كه اوضاع پايداري زندگي ها و طلاق در قريب 
به اتفاق روستاهاي كش��ور به طور چش��مگيري بهتر از شهرهايي 
است كه دختران آن بيشتر در س��نين بالا ازدواج مي كنند. سن نه 
تنها ملاك تعيين كننده اي براي بهبودي زندگي مش��ترك نيست 
بلكه اتفاقاً توصيه اس��لام به ازدواج در س��نين ابتدايي بلوغ اس��ت. 
چرا مس��ئولان آموزش و پرورش به اين بديهيات بي توجه هستند ؟ 
بدبختانه بايد بگويم كه طي تماس هايي كه با همكارانم در روستاهاي 
اطراف داش��تم، آنها هم به اين موضوع و اين اظه��ارات راهنماهاي 
آموزش و پرورش اذعان داشتند؛ يعني به اسم راهنما به اين روستا و 
آن روستا مي روند و اظهارات غيرسازگار با فرهنگ منطقه و اسلام به 

خورد بقيه مي دهند. 
»ج�وان«: ضمن اينكه ن��ام ف��رد تماس گيرنده با دفت��ر روزنامه و 
همچنين اسامي راهنماهايي كه به مناطق مزبور رفته اند و نام مدارس 
و روستاها براي روزنامه »جوان« محفوظ است، به استحضار مسئولان 
آموزش و پرورش مي رساند كه تماس هاي مكرري از ساير نقاط كشور 
و با محتواي مشابه پيام ذكر شده با دفتر روزنامه گرفته شده كه بيم 

بخشنامه اي، اما نه مكتوب بودن اين اظهارات را بيشتر كرده است. 

 با رأي ديوان عدالت اداري 
براي همه مراجع آموزشي لازم الاجرا شد

ممنوعشدنكسرنمرهتأخير
دردفاعازپاياننامه

ب�ا ش�كايت تع�دادي از دانش�جويان دانش�گاه عل�م و صنعت 
ايران بن�د 11 مصوبه ش�وراي آم�وزش تحصي�لات تكميلي اين 
دانش�گاه در خصوص ارزش�يابي پايان نامه كارشناس�ي ارش�د 
مبني بر كس�ر نمره به لحاظ تأخير در دفاع از پايان نامه باطل شد. 
به گزارش »جوان«، بر اساس مصوبه مذكور اگر يك دانشجو واحد هاي لازم 
را براي گرفتن رساله يا پايان نامه گذرانده باشد يا واحدهاي درسي خود را 
به پايان رس��انده و موفق به گرفتن واحد پايان نامه يا رساله شده باشد، اما 
نتواند پايان نامه خود را در موعد مقرر تحويل استاد دهد و از آن دفاع كند، 
براي اين تأخير از نمره پايان نامه او كس��ر خواهد شد، كه هيئت عمومي 
ديوان عدالت اداري اين مصوبه را ابطال كرد.  چندي پيش شوراي آموزش 
تحصيلات تكميلي دانشگاه علم و صنعت مقرر كرد دانشجوياني كه در دفاع 
از پايان نامه خود تأخير داشته باشند متناسب با تأخير صورت گرفته نمره 
منفي دريافت مي كنند. اين دانشگاه براي تأخير در موعد دفاع از پايان نامه 
از دانشجوي خود شش نمره كم كرده بود كه همين كار باعث اعتراض آن 
دانشجو به ديوان عدالت اداري شد و ابطال بند 11 مصوبه شوراي آموزش 
تحصيلات تكميلي دانش��گاه علم و صنعت ايران را در خصوص ارزشيابي 
پايان نامه كارشناسي ارش��د مبني بر كس��ر نمره به لحاظ تأخير در دفاع 
پايان نامه خواستار شد.  هيئت عمومي ديوان عدالت اداري با اين استدلال 
كه مطابق ماده 22 آيين نامه دوره كارشناسي ارشد ناپيوسته مصوب وزارت 
علوم تحقيقات و فناوري در سال ۸۸ ارزشيابي پايان نامه در جلسه دفاعيه 
توسط هيئت داوران انجام مي شود و در مواد ۳۶ و ۳7 آيين نامه مذكور در 
رابطه با كسر نمره ارزشيابي پايان نامه به علت تأخير در دفاع، اختياري براي 
شوراي تحصيلات تكميلي دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالي و پژوهشي 
پيش بيني نشده است، بنابراين بند 11 مصوبه شوراي آموزش تحصيلات 
تكميلي دانش��گاه علم و صنعت ايران را در خصوص ارزش��يابي پايان نامه 
كارشناسي ارشد مبني بر كسر نمره به لحاظ تأخير در دفاع پايان نامه خارج 
از حدود اختيارات مرجع تصويب كننده است و به استناد بند يك ماده 12 
و ماده ۸۸ قانون تش��كيلات و آيين دادرس��ي ديوان عدالت اداري مصوب 
سال 1۳92 ابطال شد.  گفتني اس��ت، اين رأي ديوان عدالت، اختصاصي 
به دانشگاه علم و صنعت نداشته و براي همه مراجع آموزشي – پژوهشی 
لازم الاتباع است، لذا به استناد قانون تشكيلات ديوان عدالت اداري، از اين 
پس هيچ دانشگاهي نمي تواند به دليل تأخير در دفاع پايان نامه از دانشجو 

نمره كسر كند. 

معاون اسبق دادستان كل كشور:
دراعداممجرمانموادمخدر
بهفتوايمنتظرياقدامكرديم

مس�ئولان  و  قض�ات  از  قه�اره  صادق�ي  غلامحس�ين 
دارد.  جالب�ي  خاط�رات  دادگس�تري  پيش�ين 
وي كه 1۸ سال معاون قضايي دادستان كل كشور بوده و در تنظيم قانون 
اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر مصوب سال 1۳7۶ مستقيم دخالت داشته 
درباره علت تعيين مجازات اعدام در جرائم مواد مخدر تعريف مي كند: امام 
خميني)ره( با اعدام مفس��د مخالف بود، عقيده داشتند كه افساد موجب 
اعدام نمي شود و فقط محاربه است كه موجب اعدام مي شود؛ يعني كسي را 
كه محارب است مي شود اعدام كرد، اما كسي را كه مفسد است، نمي شود 
اعدام كرد. امام)ره( اين مسئله را به آقاي منتظري ارجاع دادند. فتواي آقاي 
منتظري اين بود كه در افساد هم مي شود اعدام كرد و بر اساس همين فتوا 
قانون مبارزه با مواد مخدر نوشته شد.  صادقي به صورت مفصل مي گويد: 
آن زماني كه دادستان  كل بودم، قانون اصلاح قانون مواد مخدر مصوب سال 
7۶ را تنظيم كردم و خودم هم زمان مرحوم آيت الله هاش��مي رفسنجاني 
به مجمع تش��خيص مصلحت نظام رفتم. اين قانون بايد بازبيني مي شد و 
سال 7۶ ما نشستيم و اين قانون را نوشتيم.  او همچنين گفته است: با آقاي 
مقتدايي دادستان كل وقت كشور در جلسات مجمع شركت مي كردم. آقاي 
رضايي ديد كه هر ماده اي مطرح مي ش��ود، هر كدام از اعضاي مجمع يك 
اظهارنظر مي كند و دور از مطلب هم حرف مي زنند. ش��ايد حدود 1۰ الي 
15 جلسه بابت قانون مواد مخدر به جلسات مجمع رفتم. يك ماده خوانده 
مي شد و من فلس��فه و ش��أن نزول آن را توضيح مي دادم كه چرا اينطور 
نوشته شده و اگر طور ديگري نوشته مي ش��د چه تبعاتي دارد. همه اينها 
را توضيح مي دادم تا اعضاي مجمع حاشيه نروند و مسائل اضافي نگويند.  
معاون قضايي پيشين دادستان گفته اس��ت: يكي از مسائل و كارهايي كه 
ما در آن موفق نشديم، بحث اعدام در مواد مخدر است. امام خميني)ره( با 
اعدام مفسد مخالف بود، عقيده داشتند كه افساد موجب اعدام نمي شود و 
فقط محاربه است كه موجب اعدام مي شود؛ يعني كسي را كه محارب است 
مي شود اعدام كرد و كسي را كه مفسد است نمي شود اعدام كرد. امام)ره( 
اين مسئله را ارجاع دادند به آقاي منتظري و فتواي آقاي منتظري اين بود 
كه در افساد هم مي ش��ود اعدام كرد، بر همين اساس آمدند قانون مبارزه 
با مواد مخدر را نوشتند.  وي افزود: قاچاقچي مواد مخدر افساد مي كند، اما 
محاربه نمي كند، آن موقع مي گفتند كس��ي كه ۳۰ گ��رم هروئين توزيع 
مي كند و با توجه به اينكه يك بسته پنج سانتي هروئين، جيره يك معتاد 
است، حساب كرده و گفته بودند كه مي شود به اين مفسد گفت؛ يعني كسي 
كه افساد كرده است.  وی گفته است: آن موقع كه چك وچانه زده مي شد تا 
در بحث افساد و اعدام به فتواي آقاي منتظري رجوع شود، فكر مي كردند 
اگر چنانچ��ه 1۰۰ نفر را اعدام كنن��د، ديگران دس��ت وپاي خود را جمع 

مي كنند، اما امروز مي بينيم كه اين قضيه جمع  شدني نيست. 

جوان


